
 

 

05.august 2015 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut skal jeg hermed fremlægge følgende spørgsmål 

til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål: 

1. Hvor mange individer er registreret som ordblinde i Grønland? 

2. Er der et registrerer, som viser hvor mange ordblinde der kommer videre på 

uddannelse? 

3. Hvad gør Naalakkersuisut for at fastholde og følge lovmæssige rammer, som er givet 

af Inatsisartut til folkeskolerne i kommunerne, og dermed sikrer udbytte af differen-

tieret undervisning, specielt med tanke på ordblinde, så man kan sikre sig at ordblinde 

også vil kunne tage sig en uddannelse efter folkeskolen?  

a. Har man undersøgt og registreret om der er nogen kommuner, der ikke opfylder 

lovens krav? 

b. Hvis ja: hvor mange og hvilke kommuner opfylder lovkravene? 

c. Hvis nej: Hvordan sikrer man at lovkravene bliver overholdt? 

4. Hvad er der af hjælpemuligheder for ordblinde, for at komme videre efter folkesko-

len? 

a. Hvor mange benytter sig af specialtilbuddene ved Piareersarfiit/højskoler? 

5. Hvilket alternativ vil der være efter lukning af undervisning/kurser for ordblinde i 

Knud Rasmussenip Højskolia? 

a. I Grønland? 

b. I udlandet med støttemuligheder? 

6. Hvad har Naalakkersuisut fremadrettet af initiativer for, at styrke ordblindes mulig-

heder i Grønland for, at kunne komme på uddannelse eller blive en del af arbejdsmar-

kedet? 



 

 

(Medlem af inatsisartut Suka K.Frederiksen, Siumut) 

Begrundelse: 

Rettigheder og muligheder såvel som ansvar må følges ad, for at det kan hænge sammen. 

Folkeskolen er en vigtig grundsten for børnenes muligheder i voksenlivet, dette er også gældende 

for ordblinde.  

Det er ikke noget nyt, at man begrunder “aflysninger”  med dårlig økonomi, som senest her for for 

lukningen af muligheden for undervisning af ordblinde i Knud Rasmussen`s højskolia, derudover 

hører vi om at specialklasser er dyrere pga. brug af flere ressourcer, derfor bør man lave opfølgende 

arbejder løbende, således man kan vise overholdelse af lovene, specielt nu, hvor kommunerne har 

strenge økonomiske kår. 

 

 Jeg ønsker, at mine spørgsmål besvares indenfor 10 på hinanden følgende arbejdsdage. 

 


